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Protokół Nr 0012.07.67.2023
Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej 

Rady Miasta Kalisza
z posiedzenia, które odbyło się w dniu 20 października 2023 roku

*********************************************************************
Obecni na posiedzeniu wg listy obecności dołączonej do niniejszego protokołu.

*********************************************************************
1. Otwarcie posiedzenia.

2. Zatwierdzenie porządku obrad.

3. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok.

4. Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza 
na lata 2023-2043.

5. Wniosek  WSSM.7123.1.6.2023  z  dnia  10  października  2023  r.  w  sprawie  uzyskania 
tytułu prawnego do lokalu.

6. Informacja  dotycząca  Komisji  Mieszkaniowej  –  zasady  funkcjonowania,  regulamin, 
zasady przydziału mieszkań w KTBS, efekty działania.

7. Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  "Programu  zapobiegania  przestępczości  oraz 
ochrony bezpieczeństwa obywateli i porządku publicznego na lata 2024-2027 dla Miasta 
Kalisza i Powiatu Kaliskiego".

8. Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Miejskiego Programu Działań na rzecz Osób 
z Niepełnosprawnością na lata 2023-2027”.

9. Projekt uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego w zakresie 
dożywiania dzieci zamieszkałych na terenie Miasta Kalisza pn. „Posiłek w szkole i w 
domu” na lata 2024-2028.

10. Projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego w celu udzielenia 
wsparcia  w  postaci  świadczenia  pieniężnego  z  pomocy  społecznej  w  formie  zasiłku 
celowego  na  zakup  posiłku  lub  żywności  dla  osób  i  rodzin  objętych  wieloletnim 
rządowym programem pn. „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028.

11.Projekt uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków na posiłek, świadczenie 
pieniężne na zakup posiłku lub żywności, świadczenie rzeczowe w postaci produktów 
żywnościowych.

12. Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania zmiany Gminnego Programu 
Rewitalizacji Miasta Kalisza.

13. Korespondencja.

14. Sprawy bieżące i wolne wnioski.

15.Zamknięcie posiedzenia.
************************************************************************

Ad 1. Otwarcie posiedzenia.
Otwarcia  posiedzenia  dokonała  Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki 
Społecznej  Rady  Miasta  Kalisza  pani  Karolina  Sadowska, która  powitała  wszystkich 
obecnych radnych oraz gości. 



Ad 2. Zatwierdzenie porządku obrad.
Głosowanie: 9 osób za (9 obecnych). Porządek obrad został przyjęty jednomyślnie. 

Ad 3. Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok.
Pani  Aneta  Ochocka  skarbik  Miasta  omówiła  powyższy  projekt  uchwały  wraz  z 
autopoprawką.
Radny  Eskan  Darwich  zapytał,  czy  dotacja  przeznaczona  dla  Kaliskich  Linii 
Autobusowych  jest  ostateczna,  czy  będzie  potrzeba  zabezpieczenia  dodatkowych 
środków.  
Pani Ochocka odpowiedziała, że na daną chwilę przewidziane środki są wystarczające. 
Radny Roman Piotrowski zapytał, jaka jest wartość oraz przyczyna niedoszacowania w 
kwestii dodatków mieszkaniowych. 
Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
odpowiedział, że wzrost wynosi 150 000 zł. Nie można jednoznacznie określić co jest 
przyczyną  niedoszacowania.  Ilość  wniosków  jednostkowych  w  porównaniu  do 
poprzednich lat jest mniejsza, natomiast kwoty dodatków są wyższe. Jest to związane ze 
zwiększeniem minimalnego wynagrodzenia oraz wysokościami opłat. 
Głosowanie  I: 12  osób  za  (12  obecnych).  Autopoprawka  została  pozytywnie 
zaopiniowana.
Głosowanie II: 12 osób za (12 obecnych).  Projekt uchwały wraz z autopoprawką został 
pozytywnie zaopiniowany.

Ad 4.  Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  dla 
Miasta Kalisza na lata 2023-2043.
Pani  Aneta  Ochocka  skarbik  Miasta  omówiła  powyższy  projekt  uchwały  wraz  z 
autopoprawką.  Głosowanie  I: 12  osób  za  (12  obecnych).  Autopoprawka  została 
pozytywnie zaopiniowana.
Głosowanie II: 12 osób za (12 obecnych).  Projekt uchwały wraz z autopoprawką został 
pozytywnie zaopiniowany.

Ad  5.  Wniosek  WSSM.7123.1.6.2023  z  dnia  10  października  2023  r.  w  sprawie 
uzyskania tytułu prawnego do lokalu.
Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
omówił powyższy wniosek.
Radny  Mirosław  Gabrysiak  zapytał,  dlaczego  pierwotnie  została  wydana  opinia 
pozytywna, następnie została zmieniona na negatywną, a finalnie znów została wydana 
opinia pozytywna.
Pan  Marcin  Szcześniak  przewodniczący  Komisji  Mieszkaniowej  wytłumaczył,  że  po 
przeprowadzeniu  wizji  lokalnej  na  pierwszym  spotkaniu  komisji  wydano  decyzję 
pozytywną.  Podczas kolejnych spotkań komisji  wpłynęły dodatkowe informacje,  które 
zaważyły na tym, że została wydana opinia negatywna. Nowe okoliczności i argumenty 
oraz ponowne przedyskutowanie sprawy przez członków komisji  spowodowały jednak 
zmianę na opinię pozytywną. 
Radny Zbigniew Włodarek dodał, że w przypadku wniosków w sprawie uzyskania tytułu 
prawnego do lokalu istotna jest opinia wydziału.
Pan  Janusz  Sibiński  poformował,  że  wydział  popiera  decyzję  podjętą  przez  komisję 
mieszkaniową. 
Głosowanie: 13 osób za (13 obecnych). Wniosek został pozytywnie zaopiniowany.

Ad  6.  Informacja  dotycząca  Komisji  Mieszkaniowej  –  zasady  funkcjonowania, 
regulamin, zasady przydziału mieszkań w KTBS, efekty działania.



Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
przedstawił powyższą informację.
Radny  Roman  Piotrowski  zapytał,  czy  istnieją  lokale  na  najmie  socjalnym  lub 
komunalnym niespełniające wymogów  prawnych.
Pani Ewa Tomczyk Kierownik Referatu ds. Mieszkaniowych powiedziała, że wszystkie 
lokale,  które  są  obecnie  zasiedlone  spełniają  warunki  najmu  socjalnego.  Dokładne 
informacje  posiada  Miejski  Zarząd  Budynków  Mieszkalnych,  który  zarządza  tymi 
lokalami. 
Radny Piotrowski  podkreślił,  że dwa lata  temu zmieniły się  przepisy.  Zapytał,  czy są 
lokale np. zasiedlone 10 lat temu, które aktualnie nie spełniają obowiązujących norm.
Pan  Sibiński  powiedział,  że  umowa  na  najem  socjalny  jest  umową  czasową  na 
maksymalnie 3 lata. Przydzielenie lokalu jest jednoznaczne z tym, że spełnia on wymogi. 
Komisja przyjęła informacje do wiadomości.

Ad  7.  Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  "Programu  zapobiegania 
przestępczości  oraz ochrony bezpieczeństwa obywateli  i  porządku publicznego na 
lata 2024-2027 dla Miasta Kalisza i Powiatu Kaliskiego".
Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
omówił powyższy projekt uchwały.
Radny Grzegorz Chwiałkowski poinformował, że w programie nie został zawarty bardzo 
istotny fakt. Zauważalne jest, że dzieci i młodzież uprawiające sport są mniej agresywne i 
mniej podatne na dopuszczanie się przestępstw. Należy skupić się na tym, aby rozwijać 
sektor sportu. 
Radny  Roman  Piotrowski  zapytał,  którzy  radni  zostali  delegowani  do  Komisji 
Bezpieczeństwa i Porządku wspólnej dla Miasta Kalisza i Powiatu Kaliskiego.
Pan Sibiński odpowiedział, że oddelegowana została radna Karolina Sadowska oraz radna 
Agnieszka Konieczna. W skład komisji wchodzą przedstawiciele organów stanowiących 
oraz przedstawiciele wytypowani przez prezydenta i starostę. W posiedzeniach komisji 
uczestniczą  zawsze  przedstawiciele  Komendy  Miejskiej  Policji,  Państwowej  Straży 
Pożarnej,  Inspekcji  Weterynaryjnej,  Inspekcji  Sanitarnej,  Prokuratury,  Wojskowego 
Centrum Rekrutacji bądź innych powiązanych z bezpieczeństwem podmiotów.
Głosowanie:  13  osób  za  (13  obecnych). Projekt  uchwały  został  pozytywnie 
zaopiniowany.

Ad 8.  Projekt  uchwały  w sprawie  uchwalenia  „Miejskiego Programu Działań na 
rzecz Osób z Niepełnosprawnością na lata 2023-2027”.
Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
omówił powyższy projekt uchwały.
Radny Leszek Ziąbka zapytał, ile imprez w ciągu roku organizowanych jest dla dzieci 
z niepełnosprawnością.
Pan  Sibiński  odpowiedział,  że  dokładne  informacje  zawarte  są  w  corocznym 
sprawozdaniu z realizowanych działań. 
Radny  Ziąbka  zapytał,  czy  we  wakacje  organizowane  są  zajęcia  dla  dzieci 
z niepełnosprawnościami.
Pan  Sibiński  poinformował,  że  zajęciami  w  formie  wypoczynkowej  są  turnusy 
rehabilitacyjne  dofinansowane ze środków PFRON-u.
Radna  Elżbieta  Dębska  dodała,  że  działania  na  rzecz  dzieci  niepełnosprawnych 
prowadzone są w większości przez organizacje pozarządowe. Aktualnie, zauważalna jest 
niewielka chęć rodziców do zwiększania aktywności dzieci. Być może wynika to z braku 
prekursorów, aby podjąć takie działania. 



Pan Sibiński  poparł  wypowiedź radnej.  Poziom zaangażowania rodziców i  organizacji 
pozarządowych jest mniejszy. Młodsze pokolenia w mniejszym stopniu chcą uczestniczyć 
w aktywnościach społecznych.  
Głosowanie:  12 osób za,  1 osoba brak głosu (13 obecnych). Projekt  uchwały został 
pozytywnie zaopiniowany.

Ad 9. Projekt uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego 
w zakresie dożywiania dzieci zamieszkałych na terenie Miasta Kalisza pn. „Posiłek w 
szkole i w domu” na lata 2024-2028.
Pan Karol Pietrzak kierownik Sekcji Realizacji Świadczeń Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej omówił powyższy projekt uchwały.
Radny  Marian  Durlej  zwrócił  się  z  prośbą  o  wytłumaczenie  sformułowania  w  tytule 
programu „w domu”.
Pan Pietrzak wyjaśnił, że sformułowanie „w domu” oznacza zapewnienie posiłków dla 
osób starszych.
Radny  Roman  Piotrowski  zapytał  jaka  jest  cena  za  posiłek  w  szkole.  Ile  pieniędzy 
przeznaczanych jest na produkty niezbędne do przygotowania posiłku, a ile na obsługę, 
logistykę itp.
Pan Pietrzak odpowiedział, że kwoty za posiłek ustala dyrektor szkoły. Średnia kwota w 
2022  r.  wynosiła  12  zł  za  jeden  posiłek.  Dokładne  ustalenia  odbywają  się  pomiędzy 
dyrektorem, a ajentem świadczącym usługę. 
Radny  Zbigniew  Włodarek  zapytał,  jak  wygląda  kwestia  konsumpcji  posiłków  przez 
dzieci. Radny słyszał od nauczycieli, że w szkołach w których jest catering, nawet 90% 
posiłków jest zwracanych. Jet to problem, któremu należałoby się przyjrzeć. Niezjadanie 
posiłków jest marnotrawstwem.  
Radny  Marcin  Małecki  zapytał,  na  jakiej  podstawie  dokonywana  jest  weryfikacja 
dochodów.
Pan Pietrzak poinformował, że weryfikacja odbywa się na podstawie bieżących dochodów 
rodziny. 
Głosowanie:  12 osób za,  1 osoba brak głosu (13 obecnych). Projekt  uchwały został 
pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 10.  Projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego w celu 
udzielenia wsparcia w postaci świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie 
zasiłku  celowego  na  zakup  posiłku  lub  żywności  dla  osób  i  rodzin  objętych 
wieloletnim rządowym programem pn. „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-
2028.
Pan Karol Pietrzak kierownik Sekcji Realizacji Świadczeń Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej omówił powyższy projekt uchwały. Głosowanie:  12 osób za, 1 osoba brak 
głosu (13 obecnych). Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 11. Projekt uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków na posiłek, 
świadczenie  pieniężne  na  zakup  posiłku  lub  żywności,  świadczenie  rzeczowe  w 
postaci produktów żywnościowych.
Pan Karol Pietrzak kierownik Sekcji Realizacji Świadczeń Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej omówił powyższy projekt uchwały.
Przewodnicząca Komisji  Rodziny, Zdrowia i  Polityki Społecznej Rady Miasta Kalisza 
pani Karolina Sadowska zapytała z czego wynika fakt, że w tym obszarze powstały trzy 
uchwały. 
Pan Pietrzak odpowiedział, że dotyczą one odrębnych spraw. Projekty uchwał opierają się 
na innych zapisach. 



Głosowanie:  11 osób za,  2  osoby brak głosu (13 obecnych). Projekt  uchwały został 
pozytywnie zaopiniowany. 

Ad 12. Projekt uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania zmiany Gminnego 
Programu Rewitalizacji Miasta Kalisza.
Pani  Izabela  Grześkiewicz  kierownik  Biura  Rewitalizacji  omówiła  powyższy  projekt 
uchwały.
Radny Leszek Ziąbka, czy przewiduje się złożenie wniosków o wykreślenie z gminnej 
ewidencji zabytków. 
Pani Grześkiewicz poinformowała, że za tę kwestię odpowiada Wydział Kultury i Sztuki, 
Sportu i Turystyki. 
Radny  Roman  Piotrowski  zapytał,  czy  składane  wnioski  zostają  pozytywnie 
zaopiniowane. 
Pani  Grześkiewicz  odpowiedziała,  że  raczej  tak,  jednak  szczegółowe  pytania  należy 
kierować do Wydziału Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki, który prowadzi ewidencję.
Głosowanie: 10 osób za,  3 osoby brak głosu (13 obecnych). Projekt  uchwały został 
pozytywnie zaopiniowany.

Ad 13. Korespondencja.
Brak.

Ad 14. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
Pan Janusz Sibiński zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 
poinformował, że wysokość środków na dodatki mieszkaniowe w 2021 roku wyniosła 4 
073 000 zł, w 2022 roku 4 634 000 zł, na dzień dzisiejszy wykonanie wynosi 4 083 000 
zł, a w planie widnieje kwota 4 850 000 zł. Kwota, której brakuje do pełnego wykonania 
jest kwestią miesiąca grudnia. 

Ad 15. Zamknięcie posiedzenia.
Wobec wyczerpania porządku obrad pani Karolina Sadowska Przewodnicząca Komisji 
Rodziny,  Zdrowia  i  Polityki  Społecznej  Rady  Miasta  Kalisz  zamknęła  posiedzenie 
dziękując wszystkim za udział oraz dyskusję. 

Protokołowała: 20.10.2023 r. M. Donart

Przewodnicząca
Komisji Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej
Rady Miasta Kalisza

/... /
Karolina Sadowska


